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Veselé Velikonoce!



Březen 

30. 3.    Putování za velikonočním vajíčkem 

Duben 

6. 4.     Ukliďme Česko 2024 

20. 4.         Fial(k)ový běh 

30. 4.    Pálení čarodějnic 

Květen 

18. 5.    Farmářské trhy 

24.-26. 5.  Tenisový turnaj čtyřhry muži, ženy 

25. 5.    Dětský bleší trh 

Červen 

1. 6.     Den pro rodinu 

7. 6.     Stavění máje 

8. 6.     Mladé hody 

21.-23. 6.  Tenisový turnaj dvouhry ženy 

22. 6.    Pohádkový potok 

Červenec 

8.-12. 7.   Letní škola architektury 

26.-28. 7.   Výstava retro kočárků 

Září 

6.-8. 9.     Tenisový turnaj dvouhry muži 

14. 9.    Babské hody 

28. 9.    Farmářské trhy 

Říjen 

6.-8. 9.     Tenisový turnaj dvouhry muži 

Kalendář akcí, oznámení

Veřejné zasedání zastupitelstva 
13. 6. 2024

Tenisový tábor 2024 v Moravanech 
15. 7. -19. 7. 2024 

Kontakt v případě zájmu: 774 999 268

Obrázek na titulní straně namalovala 
Ema Habrovcová. Děkujeme.

ENGLISH SUMMER CAMP - ESC 2024 
22. 7. -26. 7. 2024 
29. 7. - 2. 8. 2024 
12. 8. -16. 8. 2024 

Přihlášky: www.anglictinamoravany.cz



Vážení občané, 

Držíte v rukou náš pravidelný čtvrtletník, ani jsme se 
nenadáli a zima je za námi. Užili jsme si trošku 
sněhu, že i běžecké stopy na polích zvaly sportovní 
nadšence, zamrzl nám obecní rybník, že i nadšenci 
bruslili na přírodní ploše. Po celé tři měsíce však bylo 
k dispozici kluziště za rychtou, které rovněž mnozí 
z Vás, především však děti v rámci hodin tělocviku, 
využili ke zdokonalení krasobruslařských dovedností. 

Nacházíme se v předvelikonočním období, příroda se 
probouzí ze zimního spánku, v přírodě se rodí 
mláďátka, buďte prosím ohleduplní při návštěvě 
našich přírodních krás v okolí, chovejte se 
ohleduplně a s pokorou vnímejte přirozený cyklus 
matky přírody. Připravujeme zpevnění polních cest 
a máme v plánu i naučnou stezku, abychom si 
procházky a projížďky na kole mimo civilizaci ještě 
více užili. 

Proběhlo a je naplánováno spousta kulturních 
a sportovních akcí, blíže v kalendáři akcí. Práce je 
spousta, činíme se, děkujeme všem, kteří pomáhají 
jak z řad místních spolků a organizací, tak z řad 
dobrovolníků. 

Co se týče projektů, které nás zaměstnávají, tak zcela 
určitě jde o projekt sportovní haly, kdy bylo 
ukončeno výběrové řízení a čekáme s napětím 
na přidělení dotací, které nám umožní investiční 
záměr zrealizovat.  

Rozpracovaný je projekt multifunkčního domu 
na návsi, projekt chodníku z Jabloňového sadu 
zadem podél polí k OC Futurum, parkové úpravy 
hromady hlíny ve stejné lokalitě, chodník podél ulice 
Modřická, realizuje se městský kamerový dohledový 
systém, získali jsme dotaci na opravu ulice Školní 
a chystáme realizaci. Připravujeme výběrové řízení 
na umístění úsekového měření rychlosti na ulici 
Hlavní v kopci směrem na Nebovidy. Budeme 
opravovat výtluky v komunikacích, obnovovat zeleň, 
čistit komunikace, dělat novou fasádu na hasičce 
a spoustu dalšího. 

Přejeme Vám krásné barevné a voňavé jaro, veselé 
Velikonoce a těšíme se na setkání s Vámi jak 
při volnočasových aktivitách, tak třeba i na veřejných 
zasedáních. 

Jsme tu pro Vás. 
Helena Kadlečíková, starostka 
Lucie Stroblíková, 2. místostarostka

Z radnice

Moravany součástí Království Komety 
Celou základní část sezóny se mohli občané Moravan účastnit losování o dvě vstupenky na stání. Děkujeme 
za zájem a pevně věříme, že jste si hokejové zápasy extraligy užili. Možnost podívat se na poslední zápas, kdy 
jsme i přes nepovedený start soutěže vybojovali přímý postup do nejlepší čtyřky výhrou nad Třincem 
v prodloužení 3:2, využila naše paní místostarostka. A dokonce se neplánovaně účastnila divácké soutěže 
během přestávky po první třetině. Soutěž vyhrála. Na fotografii je s dalšími dvěma účastnicemi a s paní 
Hofírkovou, marketingovou manažerkou KOMETA GROUP a.s. Obec Moravany s ní každoročně domlouvá 
podmínky členství v Království Komety a pevně věříme, že budeme spolupracovat i nadále. 

 



  Opět připomínáme sběrné místo v Moravanech  
  ulice U Čističky (u ČOV za rybníkem) 

  Sběrné místo je určeno pouze pro odpady občanů  
  s trvalým pobytem v Moravanech (nutné předložení OP). 
  Na sběrném místě lze odkládat tyto odpady: 

    VELKOOBJEMOVÝ ODPAD 
    NEBEZPEČNÝ ODPAD 
    STAVEBNÍ SUŤ 
    ZPĚTNÝ ODBĚR ELEKTROSPOTŘEBIČŮ 
    KOVY 
    SKLO (SMĚSNÉ I BÍLÉ) 
    BIOODPAD 
    PAPÍR 

      PROVOZNÍ DOBA SBĚRNÉHO MÍSTA 
      Středa 14:00 – 18:00 hodin 
      Sobota 8:00 – 12:00 hodin 

Připomínáme, že drobné kovové odpady (plechovky, víčka od jogurtů atd.)  
je možné odkládat do černého kontejneru za obchodem. 

Nápojové obaly (tetrapaky) patří do plastů. 
Použitý jedlý olej je možné v uzavřené nádobě odkládat do popelnice na olej za obchodem 

a v Jabloňovém sadu.

Z radnice

   

   

 

Příspěvek na dopravu 
Příspěvek na dopravu pro osoby nad 70 let 
ve výši 500,- Kč si můžete vyzvednout 
na pokladně OÚ v úředních hodinách 
po předložení občanského průkazu.



Místní poplatek ze psů 
Pro rok 2024 se sazby místního poplatku ze psů 
nemění. 

Splatnost poplatku je 31. 5. 2024. 

Informace o platbě: 
Poplatek se platí ze psů starších 3 měsíců. 

Poplatky je možné platit v hotovosti, případně kartou 
na pokladně obce Moravany v úřední dny: 
pondělí, středa: 8:00 - 11:30 hod. / 13:30 - 17:00 hod 

Bankovním převodem na běžný účet obce: 
6824641/0100 
Variabilní symbol: rodné číslo poplatníka 
Specifický symbol: 1341 

  

 

Sazba poplatku za kalendářní rok 
Pes: 400 Kč                                                                                
Každý další téhož držitele: 600 Kč 

Pes, jehož držitel je osoba 65letá a starší: 200 Kč                                                                     
Každý další téhož držitele, kterým je osoba 65letá 
a starší: 300 Kč 

Nárok na osvobození nebo úlevu: 
Upozorňujeme poplatníky, kterým vznikl nárok 
na osvobození nebo úlevu dle OZV obce Moravany 
č. 3/2019 o místním poplatku ze psů, že musí tuto 
skutečnost nahlásit (doložit) do 15 dnů ode dne, kdy 
tato změna nastala, jinak nárok na osvobození/úlevu 
zaniká.

Z radnice

Obecně závazná vyhláška obce Moravany 4/2023, 
kterou se stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejném prostranství v obci Moravany 

Zastupitelstvo obce Moravany se na svém zasedání dne 14. 12. 2023 usnesením 5. 9. 2023 
usneslo vydat tuto obecně závaznou vyhlášku: 

Pravidla pro pohyb psů na veřejném prostranství 

1) Na všech veřejných prostranstvích na území celé obce Moravany je možný pohyb psů 
pouze na vodítku nebo s náhubkem. 

2) Splnění povinnosti stanovených v odstavci 1) zajišťuje fyzická osoba, která má psa na veřejném 
prostranství pod kontrolou či dohledem. 

3) Pravidla stanovená v odstavci 1) se nevztahují na psy při jejich použití dle zvláštních 
právních předpisů. 

Účinnost: 
Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti dnem 1. 1. 2024.



MAS Bobrava - SENIOR Taxi
Únorová statistika k SENIOR Taxi 
Do služby SENIOR Taxi bylo zaregistrováno ke dni 
19. 2. 2024 celkem 160 klientů. Nejvíce 
zaregistrovaných osob je z obce Ořechov – 41, 
v těsném závěsu je obec Střelice – 35 osob a třetí 
nejvyšší počet zaregistrovaných osob je z obce 
Moravany – 30. 

Nejčastější místo, kam SENIOR Taxi klienty vozí, je 
Fakultní nemocnice u sv. Anny v Brně, poté 
do Fakultní nemocnice v Bohunicích a do Vojenské 
nemocnice v Židenicích. 

V drtivé většině míří klienti za lékařským 
ošetřením, na úřad jsme za dobu fungování 
SENIOR Taxi jeli celkem 3x a na poštu 1x.

Jak služba funguje? 
Po vyřízení průkazu SENIOR Taxi, na OÚ vyřizuje 
paní Pánková, a objednání jízdy již nemusíte na nic 
myslet. Den před plánovanou jízdou vám přijde SMS 
s připomenutím času vyzvednutí a telefonním číslem 
na řidiče. V domluvený den a čas vás vyzvedne 
SENIOR Taxi přímo u domu, takže nemusíte nikam 
chodit a odveze vás přímo na udanou adresu. Pokud 
máte objednanou i jízdu zpět, SENIOR Taxi vás 
vyzvedne přímo na zadané adrese a odveze vás opět 
až domů. V případě, že se vyšetření u lékaře 
z plánovaného času protáhne, je možné řidiči zavolat 
a domluvit si pozdější odvoz – dle možností by vás 
vyzvedl později.



MAS Bobrava - komunitní aktivity 
Již téměř rok realizujeme projekt Podpora komunitně 
vedeného místního rozvoje v MAS Bobrava. V rámci 
něj organizujeme kluby pro děti, akce pro veřejnost 
i odborné poradenství zdarma. Projekt má za cíl 
zapojit veřejnost do komunitních aktivit, propojit 
místní organizace, posílit rodinné a mezigenerační 
vazby a poskytnout lidem v území adekvátní 
podporu. 

Kluby pro děti jsou zaměřeny na rozvoj kreativity, 
tvořivosti a spolupráce dětí ze ZŠ, naproti tomu akce 
pro veřejnost nabízejí všem věkovým skupinám 
možnost zaktivizovat se, vzdělávat se anebo zapojit 
se do komunitního života v obcích MAS. 

MAS Bobrava - odborné poradenství 
Odborné poradenství pak pomáhá při prevenci 
a snižování důsledků konkrétních životních situací - 
např. pomoc při vyplňování tiskopisů pro požádání 
o sociální dávky, pomoc s vyhledáním kontaktů 
např. na organizace poskytující terénní 
pečovatelskou službu, denní/týdenní stacionáře, 
domovy pro seniory a jiné.  

Poradkyni můžete vyhledat na obecním úřadě 
(termín, kdy je přítomna je vždy vyhlášen dopředu), 
nebo ji kontaktovat na telefonním čísle:  
+420 739 519 318 a domluvit si osobní schůzku 
v kanceláři v Nebovidech, či na obecním úřadě v jiný 
než vyhlášený termín. 

Sledujte nás na našem webu www.masbobrava.cz 
anebo sociální síti Facebook/MASBobrava a zapojte 
se do námi realizovaných aktivit.  
Těšíme se na Vás!

MAS Bobrava - Komunitní aktivity a poradenství



Free Wifi Hotspot 
Na nové autobusové zastávce Hlavní (směr Brno) máme 
pro vás nově Free Wifi Hotspot. Můžete si tak zkrátit 
čekání připojením na internet. Připojení je zcela 
zdarma. Běží na síti MoravanyNET. 

Foto poskytl Petr Horváth.

Oznámení



Jarní pozdrav ze školky 
Tak tu máme opět jaro. Než se ohřejeme, ráda bych 
se ohlédla zpět. V rámci vánoční akce na školkové 
zahradě, kterou jsme letos pojali charitativně, se nám 
podařilo prostřednictvím prodeje zboží a plateb přes 
QR kód vybrat neskutečných 25.743,- Kč pro Nadační 
fond MODRÝ HROCH. Ještě jednou touto cestou 
děkuji všem přispěvatelům z řad nejen rodičů.  

S lepším počasím se loučíme se zimními aktivitami. 
Ve školce jsme si užívali lyžování v Olešnici, kde si 
opět nejstarší děti osvojily základy lyžování. 
Závěrečnou lekci si mohly děti vychutnat s dráčkem 
Olíkem a odnesly si zaslouženou odměnu. V letošním 
roce jsme měli úžasnou možnost využít nové 
kluziště. Velký dík patří našemu zřizovateli, který 
nám umožnil využívat led zdarma a prakticky 
kdykoliv jsme měli chuť a náladu. Naše děti se tak 
měly možnost naučit bruslit v klidu a bezpečí. 
Přírodě neporučíme, tak nám teplé počasí dobu 
bruslení bohužel zkrátilo.  

Školkové akce se ale naštěstí počasím zastavit 
nenechají. Děti se seznámily s noční oblohou 
ve sférickém kině, starší děti se vydaly prozkoumat 
vesmír do planetária. Hrdě také oznamujeme, že se 
naše děti zúčastnily turnaje deskových her v rámci 
MAP.  

A co nás čeká dál? S rodiči uklidíme v dubnu 
školkovou zahradu, s dětmi si užijeme divadla 
a keramickou dílnu. Předškoláky čeká důležitý zápis 
do základních škol. Ani se nenadějeme a bude tu 
konec školního roku. 
Vidíte, že ve školce se nenudíme! 
Kateřina Havránková, ředitelka MŠ Moravany

MŠ Moravánek



Ze života naší školy 
Letošní zimu, i když nebyla příliš příznivá pro zimní 
sporty, si naši školáci stihli užít na výbornou. V lednu 
jsme strávili zimní školu v přírodě na Dolní Moravě, 
kdy nám jak mávnutím kouzelného proutku napadla 
při příjezdu spousta nového sněhu a mohli jsme 
bez omezení lyžovat, snowboardovat a běžkovat, večery 
pak trávit v bazénu, vířivce nebo v tělocvičně. Nyní se 
už připravujeme na letní školu v přírodě, tentokrát 
zavítáme do Moravského krasu. 

Děkujeme obci Moravany a všem, kteří se podíleli 
na přípravě a údržbě ledové plochy, za možnost bruslení 
pro naše žáky v místě školy, kterou jsme plně využili 
v hodinách tělesné výchovy. 

Z oblíbených akcí je za námi návštěva planetária, 
masopust a karneval školní družiny. Z vědomostních 
soutěží jsme stihli od ledna úspěšné zapojení 

do Matematické olympiády, Pangey, Babylonu, 
Matematického klokana, turnaje deskových her, Finanční 
gramotnosti, literární, výtvarné, recitační a pěvecké soutěže 
a těšíme se na jarní sportovní výzvy ve vybíjené, štafetovém 
poháru a fotbalu. 

Předškoláky srdečně zveme 18. 4. 2024 od 15-18 hodin 
k zápisu do školy a odcházejícím páťákům budeme 
ve stejném týdnu držet pěsti v přijímacích zkouškách 
na osmiletá gymnázia. 

Pokud si i vy dospělí budete chtít zasoutěžit, je nově možnost 
zapojení do Logické olympiády i pro kategorii D bez rozdílu 
věku či národnosti - https://lod.mensa.cz/. Nebo zkuste 
stejně, jako měli naši žáci, zábavný program od Mozkoherny, 
která má své sídlo v Třebíči. 

Další informace naleznete na www.zsmoravanyubrna.cz. 
Pěkné jaro! 
Markéta Jedličková, ředitelka ZŠ Moravany 

Markéta Jedličková ředitelka školy

ZŠ Moravany



ZŠ Moravany

Foto: 
Mozkoherna 
Karneval 
Recitační soutěž 

Protější strana: 
Zimní škola v přírodě 
Masopust



Zápisy do ZŠ

ZŠ Bosonožská



Z klubu důchodců Moravany a Nebovidy 
Před rokem, na výročním setkání našich členů, jsme 
převzali práci ve výboru našeho klubu. Měli jsme 
štěstí, že jsme mohli navázat na dlouholetou, 
úspěšnou a zajímavou práci výboru předchozího, 
a také, že jsme se mohli opřít o rady a pomoc těch, 
kteří ve výborové práci pokračovali. 

A co všechno jsme stihli? V dubnu jsme navštívili 
jarní zahradní výstavu FLORIA 2023 v Kroměříži 
a JARO 23 ve Věžkách u Kroměříže. Výstava se nám 
všem moc líbila a zájezd se vydařil i díky výborné 
organizaci, kterou zajišťovali zaměstnanci Obecního 
úřadu v Moravanech. V červnu jsme se podívali 
do nádherné bylinkové zahrady paní Mgr. Jarmily 
Podhorné, vyslechli si poutavé povídání o její firmě 
NADĚJE, o její práci, o gemmoterapii, navštívili 
krámek plný zdravých bylinkových výrobků a některé 
ze zázračných bylinek jsme si mohli i koupit. 
Po výborném obědě jsme ještě stihli prohlídku 
krásného zámku Čechy pod Kosířem. Vše bylo 
na výbornou, i počasí a procházka v zámecké zahradě 
s kávičkou v cukrárně na zámku.

A do třetice zájezd na podzimní výstavu FLORIA 
v Kroměříži, spojenou s výstavou zajímavých bonsají. 
Odpoledne jsme si prohlédli pohádkový skansen – 
Muzeum v přírodě v Rymicích. Byla to trochu jiná 
a moc vydařená oslava svátku svatého Václava. 
V prosinci jsme se tradičně sešli všichni a čekali 
s napětím na příchod Mikuláše, čerta a anděla. 
Samozřejmě, že přišli. A bylo to veselé setkání, 
k tomu milé dárky, výborná večeře s příjemnou 
hudbou pana Ševčíka. Vše se vydařilo, hlavně díky 
pomoci a finanční podpoře Obecního úřadu 
Moravany. Moc děkujeme i za finanční pomoc 
při organizaci našich zájezdů a děkujeme také 
Obecnímu úřadu v Nebovidech za příspěvky našim 
členům na kulturní akce, pořádané v jejich hale. 

A co letos? Plánů máme hodně a všichni se těšíme 
na nové zážitky. Jestli se mezi vámi najdou zájemci, 
kteří by to s námi chtěli zkusit a rozšířit naše řady, 
budeme moc rádi.  
Přihlásit se můžete na tel. 606 980 374. 
Výbor KD Moravany - Nebovidy

Z klubu důchodců Moravany - Nebovidy

Plán akcí KD Moravany - Nebovidy v roce 2024: 
Březen:   Návštěva divadelního představení – Muzikál Pretty Women 
Duben:    Návštěva Vodojemů Žlutý kopec a vily Stiassini v Pisárkách v Brně 
Květen:   Zájezd na jarní zahradní výstavu FLORIA Kroměříž 
Červen:   Exkurze do výrobny čajů SONNENTOR v Čejkovicích a Státního zámku Milotice 
Září:     Zájezd do termálů na Slovensku nebo v Maďarsku 
Říjen:    Zájezd na podzimní zahradní výstavu FLORIA Kroměříž 
Listopad:  Návštěva divadelního představení 
Prosinec:  Mikulášská nadílka



COMEBACK 
Milí Moravanští, 
jestli vám hned v  mysli vyskočil Ozzák  s  Lexou, 
musím vás zklamat. Moje message, tedy poselství, se 
nebude týkat postav z  oblíbeného TV pořadu 
na Nově, ale název tohoto sitcomu může posloužit 
k vyjádření myšlenky, jež je hodna pozornosti. 

„Držíte suchej únor?“ zeptal se mě jeden žák 
ve škole. „Ehm, ne,“ odpověděl jsem, „já držím půst.“ 
Následovala diskuse, zda to vlastně není stejné nebo 
aspoň podobné. Ano i ne, záleží, kam svoje úsilí 
nasměrujete. Hlavním smyslem postu není zhubnout 
do plavek a dokázat si, že, já přece bez alkoholu, 
sladkostí a televize dokáži žít. Smyslem postu je 
odsunout mnohé věci, které v mém životě zabírají 
místo a vytvořit tak prostor pro věci lepší, duchovní. 
Zakusit poušť, která mi pomůže objevit oázu. Celá 
naše společnost vyrostla na křesťanských základech. 
Ať se podíváte nalevo, či napravo, všude můžete 
pozorovat stopy křesťanství. V  jednadvacátém století 
se ovšem setkáváme s  velkým odlivem lidí z  církve. 

Důvody jsou různé. Jedním z   nich je bezesporu 
skutečnost, že v  mnoha případech ztratila křesťanská 
společenství něco ze své podstaty nebo se alespoň 
stala špatně čitelnými. Protože člověk potřebuje 
ke svému životu rituály a určité duchovní zakotvení, 
mnozí začali hledat podobné způsoby poté, co se 
vzdálili z  kostela. Nekonečné seznamy diet, očisty 
všeho druhu, nespočet knih o   detoxech. Fandím těm, 
kteří se rozhodli se svým životem něco dělat, objevit 
nové možnosti, vydat se do neznáma. Možná mnozí 
z  vás, kteří čtete tyto řádky, jste ve svém životě už 
hodně objevili a vyzkoušeli. Nejspíš jste také zažili 
rozmrzelost nad vlastní vůlí, zklamání z  toho, že vaše 
úsilí nepřineslo výsledky. Je čas na COMEBACK. 
Souhlasím s  tím, že člověk má směřovat kupředu, ne 
se vracet. Pokud ovšem tento návrat znamená 
rozpomenutí se na to, co mělo hodnotu a bylo to 
dobré, je to vlastně pohyb kupředu. Vzpomeňte si 
na svá dobrá rozhodnutí, na vznešené sliby 
a  předsevzetí a znovu je aktualizujte! Navraťte jim 
život! Čtyřicet dní postu je mimořádná příležitost. 
Možná každý den je mimořádná příležitost… 

Přeji vám, ať dokážete svým comebackem vzkřísit to 
krásné, co dříme uvnitř vás. Krásné Velikonoce. 
farář Vojtěch Libra

Z farnosti

Nejen k době velikonoční je pak tato modlitba 
sv. Františka z Assisi: 

Pane, udělej ze mne nástroj svého pokoje:  
kde je nenávist, tam ať přináším lásku,  
kde je křivda, ať přináším odpuštění,  
kde je nesvár, ať přináším jednotu,  
kde je omyl, ať přináším pravdu,  
kde je pochybnost, ať přináším víru,  
kde je zoufalství, ať přináším naději,  
kde je temnota, ať přináším světlo,  
kde je smutek, ať přináším radost. 

Pane, učiň, ať nechci tolik být utěšován,  
jako spíše utěšovat, být chápán, 
jako spíše chápat, být milován,  
jako spíše milovat. 

Neboť kdo se dává, ten přijímá,  
kdo na sebe zapomíná, ten je nalézán, 
kdo odpouští, tomu se odpouští,  
kdo umírá, ten povstává k věčnému životu.

Požehnané svátky velikonoční a tu pravou velikonoční radost Vám i Vašim blízkým!
za farnost Moravany R. Slavíková



Malé ohlédnutí za farním plesem 
Koncem ledna proběhl v hale v Nebovidech již 
8. ročník našeho farního plesu. Příští rok se na vás 
budeme těšit 25. ledna 2025. Zde ještě pár 
fotovzpomínek.

Z farnosti

Obřady o Velikonocích        
               kostel sv. Václava v Moravanech         kostel sv. Kříže v Nebovidech 
Zelený čtvrtek 
28. 3.             19:00 h 
Velký pátek         14:15 h křížová cesta 
29. 3.            15:00 h Obřady Umučení Páně 
Velikonoční vigilie 
30. 3.             20:30 h 
Hod Boží velikonoční    31. 3.            9:00 h                        18:00 h 

Velikonoční pondělí 
1. 4.              9:00 h 

Nedělní mše jsou v Moravanech vždy v 9:00 hod. 
Křížové cesty v Moravanech v době postní: v neděli v 17:00, v pátek v 17:55 hod.



Nahlédnutí k moravanských chovatelům holubů 
Jistě jste také někdy před moravanskou poštou 
zaznamenali, jak chovatelé nakládají své holuby 
k odjezdu na závod. Díky chovateli špičkových 
poštovních holubů panu Františku Zemanovi 
z Moravan vám přinášíme vzácné poznatky o chovu 
a závodech těchto holubích šampionů. 

Na úvod trošku historie. Stojí určitě za zmínku, 
že bankéř Rotschild dostal díky holubům zprávu 
o výsledku bitvy u Waterloo (1815) o tři dny dříve 
než britská vláda. Julius Reuter v 19. století založil 
zpravodajskou agenturu, jejímž základem bylo 
mnoho holubníků s poštovními holuby. Tento 
zpravodajský servis fungoval spolehlivě 150 let. 
Největší zásluhu na vyšlechtění moderního 
poštovního holuba pro závodní účely mají chovatelé 
belgičtí. První spolek byl založen roku 1825 
v Lutychu. V roce 1826 se uskutečnily první závody 
z Paříže do Gentu. Využití poštovních holubů 
pro vojenské účely dokládá zapojení asi 
450 pohyblivých stanic se 100 000 holuby do dějů 
1. světové války. Českomoravský svaz chovatelů 
poštovních holubů, kde je pan Zeman předsedou 
revizní komise, je již od roku 1922 spolkem 
pro chovatele poštovních holubů a jejich fanoušky. 
Hlavním cílem svazu je podpora chovu poštovních 
holubů, organizace závodů s poštovními holuby 
a pořádání výstav na všech organizačních úrovních. 
Svaz je členem mezinárodní organizace Federation 
Colombophile Internationale (F.C.I.) a aktivně se 
účastní mezinárodní spolupráce na poli závodů 
a výstav. 

Co umožňuje holubům závodit? 
Holub je monogamní, fixovaný na holubník a hnízdo. 
To je princip jeho využití v závodech. Není to tažný 
pták, přesto má mimořádné schopnosti orientace.  
Pro holubáře je nejúžasnější to, že holuba vypustí 
někde v Německu nebo Rumunsku a on letí domů. 
A než se vy vypořádáte autem se všemi nástrahami 
dopravy, tak holub už doma odpočívá. V České 
republice organizují závody poštovních holubů 
desítky oblastních spolků z různých směrů 
a vzdáleností. Speciálně upravené auto přepraví 
stovky až tisíce holubích závodníků na místo startu 
a v určený čas je starter všechny vypustí. 
Elektronické systémy registrace holubů a přesné 
vzdálenosti z místa startu k chovatelům, anténka  
zaznamenávající přílet v domácím holubníku, to vše  
pak určí vítěze závodu. Pro představu - holub letí 
rychlostí i 100 km/h.  A k tomu to napětí, když 
chovatel čeká přílet šampióna domů do holubníku.

I holubi mají své mistrovství a jednou za dva roky 
svou olympiádu. Jak se holub kvalifikuje 
na olympiádu? Olympijských kategorií je A - I dle 
věku holuba a délky závodu. Holub ve své kategorii 
musí absolvovat 8 - 10 závodů, létat ve špici, aby 
nasbíral dostatek bodů ze závodů.  Finální nominace 
holubů pak probíhá na celostátní výstavě konané 
střídavě v Hluku nebo v Lysé nad Labem.   

Jak probíhá závodní rok? Každá závodní sezóna, 
trvající od dubna do října, je zakončena oblastními 
výstavami. Letos první z oblastních devatenácti 
závodů dospělých holubů startuje 20. 4. z Jihlavy. 
Nejdelší závod oblasti bude 27. 7.  z Bruselu (905 km). 
Nejlepší závodníky je pak možné spatřit 
na Celostátní výstavě ČMS CHPH. Oblastní, zemské 
spolky a svazy tedy organizují závody se vzdáleností 
od 100 do 1000 km, kterých se zúčastní tisíce holubů. 

Poštovní holubi - holubí šampioni z Moravan

Vítězní chovatelé ze závodů  krátkých a středních 
tratí OS: 
1. místo  Zeman František 
2. místo Cézava a.s. - Ivan M. 
3. místo Koukal Petr a Jan



Pan Zeman má ze své dlouholeté chovatelské 
zkušenosti své triky, jak vyšlechtit a připravit letce 
šampióny - maratonce i olympioniky. Vše začíná 
výběrem holubice a holuba k páření, pro odchov 
holoubat je velmi důležité správné krmivo. Důležité 
je také načasování krmení před vlastním závodem. 
Ale stejně až vlastní závod ukáže, zda jde o možného 
šampiona nebo šampionku.  

Který je dosud nejlepší holub z chovu pana Zemana? 
Byl to legendární maratonec 102ka - jména holubi 
nemají, jen čísla kroužků - narozený roku 2015. Byl to 
nejlepší holub maratonec roku 2020. Vyhrál 3x první 
cenu na let 860 km a jednou druhou cenu za trať 
999,9 km. Pro představu, na závod kategorie 
maratonec dává pan Zeman pět holubů. Na krátké 
tratě jede od pana Zemana i čtyřicet holubů. A jen 
tak pro zajímavost, jiný rekord: nejdéle žijící chovný 
holub pana Zemana žil 21 let.  Kolik máme chovatelů holubů v Moravanech? 

Oblastní spolek Moravany vznikl v roce 1970, dříve 
nás bylo přes dvacet. Nyní se již dá náš počet spočítat 
na prstech jedné ruky. Ale doplňují nás chovatelé 
z Ořechova, Mělčan a Prštic.  

Ne vždy se holubímu závodníkovi podaří dosáhnout 
svého cíle, domovského holubníku. Může mu v tom 
zabránit nepřízeň počasí, indispozice, poranění 
dravcem a podobně. V takovém případě je pro holuba 
nejdůležitější co nejrychleji znovu získat vyčerpané 
zásoby sil a sebevědomí k druhému, úspěšnému 
pokusu o návrat domů. Nalezený holub k tomu 
potřebuje dostatek potravy, vody a pár dní klidu. 
Ideální je umístění do klece (větší krabice) s otvory, 
s miskou krmení a miskou s vodou. Potravou se 
v tomto případě myslí téměř libovolné zrniny 
a luštěniny. Pokud najdete poštovního holuba 
s poraněním znemožňujícím let, předejte jej prosím 
některému chovateli ve vašem okolí. Nahlásit jej také 
můžete na stránkách svazu ve formuláři "Nahlášení 
holuba".  

Redakce děkuje panu Zemanovi za podklady k článku.

Poštovní holubi - holubí šampioni z Moravan

Holubí šampioni pana Zemana: 
Vítěz mistrovství holoubat ČR 2023 
Účastník olympiády 2024 Maastricht kat. F 
Účastník olympiády Oradea 2022 kat. E 
1. vicemistr v Mistrovství holoubat ČR 2022 
1. mistr v Mistrovství holoubat ČR 2021 
8. v Mistrovstí ročních holubů v ČR 2022 
1. mistr středních tratí OS 2022 
1. vicemistr OS Brno 2022 

Dříve: 
1. vicemistr ČR krátkých tratí 2018 
1. mistr v Mistrovství holoubat ČR 2021 
1. vicemistr Super Cupu pásma Západ MSS 2016-18 
1. mistr OS Brno 2019, 2021 
3. místo Olympiáda Poznaň v kategorii A 
8. v Mistrovství ročních holubů ČR 2017 
6. v Mistrovství středních tratí ČR 2016 
6. v Generálním mistrovství ČR 2019 
.. a mnoho dalších úspěchů 



3. Obecní ples 
Třetí tradiční obecní ples se letos otevřel svým 
hostům dvacátého ledna. Sál byl laděn do barev 
noční oblohy, stoly osvítily půlměsíce a tu správnou 
atmosféru doladila sklenka sektu na uvítanou.  
Zkušený moderátor spolu s paní starostkou zahájili 
očekávanou zábavu. První taneční vystoupení Spolku 
elegantních dam roztančilo charlestonem parket, 
hosté se nesměle přidávali. Každoročně bohatý raut 
uspokojil chuťové pohárky všech přítomných hostů, 
kteří si mohli užít i přehlídku historického spodního 
prádla tanečnic. Všichni byli naladěni tak akorát 
na nákup losů do tomboly. A že se jich letos prodalo! 
Hosté nešetřili, těšili se na bohatou tombolu. Přes 
padesát věcných cen a patnáct cen hlavních bylo 
velkým lákadlem. 

Kulturní komise

Trocha magie v podání kouzelníka Michala 
Ondřeje připravila tu správnou atmosféru před 
losováním. Zlatým hřebem večera byl kankán 
tanečnic, který roztleskal a roztančil celý sál. 
Ještě pár fotek ve fotobudce a pak už jen tanec 
do pozdních nočních hodin.  

To vše jsme si mohli užít na letošním plese. A že 
to byla akce zdařilá, si mohli hosté osvěžit 
na momentkách, které po celou dobu 
fotografoval náš dvorní fotograf Petr Horváth.  
Už se těšíme na další ročník! 
Kulturní komise



 

RETRO 60. a 70. léta 2024. 
Starosti za hlavu, hurá na zábavu! To bylo motto 
letošního retra, se kterým vstupoval snad každý  
z příchozích hostů do sálu. Ten se otevřel poslední 
únorovou sobotu v duchu let 60. a 70.  
Retro atmosféru doladila dobová výzdoba včetně 
historických novin na stolech hostů. DJ Gegi rozjel 
hity a my se vrhli na první taneční vystoupení 
ve stylu Pomády. Hosté se chytili a taneční party 
mohla začít. Hlad zahnaly retro jednohubky, žízeň 
uhasily dobové drinky. Zábava v plném proudu 
nabrala na otáčkách po druhém vystoupení 
na motivy Rebelů, byla připravena správná nálada 
na losování retro humorné tomboly. Hosté se bavili, 
DJ střídal jednu pecku za druhou. Posledním 
vystoupením ve stylu Abby a přídavku našeho 
Freddieho Mercuryho byla nálada na retro maximu. 
Parket praskal ve švech. K oddychu jsme využili 
úžasný retro hudební kvíz a v hodně pozdních 
nočních hodinách se těžce rozloučili. Uvolněni, 
bez starostí, utančeni jsme se vydali domů. A co 
za rok? Nechejte se překvapit!

Kulturní komise

Karneval 2024 
Letošní karneval pro děti proběhl díky novému systému rezervací v klidu a v pohodě. Děti si mohly naplno užít 
zábavu jen pro sebe. Veselý klaun bavil děti ale i rodiče. Balónky létaly vzduchem, tanečky rozhýbaly celý sál. 
Soutěžilo se, bavilo a veselilo. Tak to má být!  
Už se těšíme na další rok. 



Pozvánky



Nejsme blázni, ale sběratelé… 
Máte rádi historii, retro a někdy se chcete vrátit do časů 
svých babiček a maminek? Zažít tu krásnou nostalgii 
u vzpomínek, v jakých autech se dříve jezdilo, v jakých 
kočárcích se vozily děti. 

A to jsme právě my, sběratelé, kteří se se svými sbírkami 
vrací do těchto časů. 

Chtěla bych se vám představit. Jmenuji se Ivana Látalová, 
v Moravanech bydlím již 45 let a možná jste mě už někdy 
viděli, že nakládám nebo vykládám z auta kočárky, které 
nejsou zrovna ty nejnovější nebo se se svojí vnučkou 
Adélkou projíždíme po vesnici s kočárky, ve kterých se 
vozily vaše maminky a máme v nich panenky zvané 
reborn, neboli znovuzrozené, které jsou umělecké panenky 
dělané na zakázku.  

Panenky reborn k nám přišly v 90. letech z Ameriky a byly 
původně rehabilitační pomůcka pro ženy, které nemohou 
mít děti anebo o dítě přišly a neuměly se s tím vyrovnat. 
Jsou to opravdu umělecké panenky a my si je pořizujeme 
do těch našich skvostů. 

Ne, my opravdu nejsme blázni, ale jen sběratelky 
historických a retro kočárků. Tyto skvosty si opravdu 
užíváme. Patříme do skupiny lidí v celé republice, kteří 
tyto skvosty zachraňují, uchovávají, a hlavně ukazují 
na různých srazech po celé republice. V naší skupině 
na Facebooku je nás 7500 členů. A to nejen ženy, 
ale i muži. A co nás moc těší, tak jsou mezi námi i děti, 
které tuto zálibu v sobě objevily. Sbíráme kočárky, 
panenky a vše, co se týká dětí a snažíme se vše ukazovat 
na právě již zmíněných srazech, ale i na výstavách. 
Jezdíme také do domovů seniorů, kde vždy uděláme velkou 
radost těm babičkám a dědečkům, kteří se vrátí do svých 
vzpomínek a časů svého mládí. Je krásné s nimi vzpomínat 
a vidět ty jejich rozzářené oči. Já s vnučkou jezdím 
pravidelně do Domova seniorů sv, Luisy v Rajhradě.

Možná vás bude i zajímat, jak jsem se vlastně dostala 
k tomuto koníčku. Začalo to nevinně. Moje vnučka čekala 
moje první pravnouče a já nechtěla jezdit s tou moderní 
černou truhlou, tak jsem si koupila nový proutěný kočárek 
na retro způsob. Vnučka Adélka zase chtěla nový kočárek 
na panenku, tak jsem koupila krásný kočárek ze Španělska, 
také retro se záclonkami. Potom jsme objevily panenky 
reborn, tak k narozeninám Adélka dostala svého prvního 
kluka Toníka a k Vánocům ještě holčičku Aničku…
Brouzdáním po Facebooku jsem narazila na již zmíněnou 
skupinu sběratelek a zjistila, že v březnu bude jejich sraz 
v Brně. Tak jsme se jely s Adélkou podívat. Byla tam tak 
super atmosféra, že jsem se rozhodla pořídit kočárek, 
ve kterém jsem se vozila, když jsem byla malá. A na půdě 
jsem měla ještě i kočárek po mých dětech. A to byl začátek 
mojí sbírky. Dnes mám sbírku asi 70 kočárků, několik 
panenek a všeho co se týká dětí.  

Vlastně máme, protože tento koníček je i velký kůň mojí 
vnučky Adélky Štočkové, která se ve svých 12 letech o tyto 
skvosty spolu se mnou stará a užívá si všeho, co tento 
koníček obnáší. Není to jen se „načančat“ a vyrazit, 
ale musíme i rekonstruovat, šít, vyšívat, plést, háčkovat, 
hledat vše staré, zachraňovat a snažit se dělat vše tak, jak 
to bylo dříve, abychom se tomu přiblížily. Jsme šťastné, 
když nám někdo řekne, že má doma něco, co už 
nepotřebuje a jestli to nechceme. Je to krásný pocit, 
když můžete něco zachránit, a ještě větší krásný pocit je, 
když tu vaši práci také někdo ocení. Proto jsme již 
pořádaly i jednu výstavu v Měníně. 

A vše se na nás prozradilo i tady v Moravanech, a tak jsem 
se ve spolupráci s OÚ Moravany domluvily, že vám část 
ze své sbírky ukážeme a uděláme výstavu i tady u nás. 
A právě tímto bych vás všechny chtěla pozvat na naši 
výstavu a 1. sraz historických a retro kočárků tady u nás 
v Moravanech.  

Výstava se bude konat od 26. 7. do 28. 7. 2024 
v prostorách sálu Moravanské rychty a výtěžek z ní 
bude věnován do Domova seniorů Sv. Luisy 
v Rajhradě. V sobotu 27. 7. 2024 za námi přijedou mé 
kamarádky sběratelky, které se sjedou z celé republiky 
se svými poklady. Můžete se těšit na kočárky od konce 
19. století a jejich spanilou jízdu. 

Věřím, že vás moje pozvánka zaujala a budeme se na vás 
v létě těšit. 
Ivana Látalová a Adélka Štočková

Pozvánka - Výstava historických kočárků



Jarní volání 
Jaro je v přírodě právem tak hájené, je obdobím klidu 
pro zvěř a ostatní živočichy. 

Myslivci proto vyzývají veřejnost, aby se v této době 
chovala k přírodě co nejšetrněji. 

Jaro je doba, kdy to v přírodě vypadá jako v mateřské 
školce. Mláďata v přírodě nejsou rodiči ponechána 
napospas osudu. Jejich odložení je přirozeným 
jevem. Odnést zvíře z místa nálezu působí stres 
mláďatům i matce, odchov v zajetí není pro divoké 
druhy žádným přínosem a nezřídka končí smrtí. 

Lidé na základě neznalosti problematiky v dobrém 
úmyslu mládě z lokality odnesou. Zcela jistě 
nemůžeme všichni vědět všechno, a že 99 % lidí 
chtělo „ubohému“ mláděti pomoci, ale vždy bychom 
měli u toho, co děláme, přemýšlet a snažit se, 
abychom svou neznalostí a leckdy i zbytečnou 
přecitlivělostí nezasahovali do života jiných 
a neškodili. 

A proč je matka nechává samotné? Aby k nim 
nepřilákala zbytečně predátory. Osamocené mládě je 
totiž mnohem více nenápadné, než dospělé zvíře. 
A díky tomu, že není téměř nijak cítit a má ochranné 
zbarvení, je v přírodě téměř neviditelné. Na tyto 
mláďata nikdy nesaháme! Matka by je pak už 
nepoznala, protože by cítila náš pach. 

Dalším mládětem, které potkáváme v přírodě asi 
nejčastěji, jsou ptáčata. Pokud najdeme ptáče, které 
je již opeřené, je schopné pobíhat nebo poskakovat, 
je to mládě, které dobrovolně opustilo hnízdo a učí 
se létat. Jeho rodiče se k němu vrací a stále ho krmí. 

Volně pobíhající pes do přírody nepatří! 

Případy, kdy nechají majitelé psů pobíhat své miláčky 
na volno a ti pak zvěř plaší, štvou, smrtelně zraní či 
přímo zabijí, začínají být stále častější. Apelujeme 
na majitele psů, aby dodržovali ustanovení Zákona 
o myslivosti, kde § 9 zakazuje plašit zvěř jakýmkoliv 
způsobem, a § 10 přímo zakazuje volné pobíhání 
domácích zvířat v honitbě. Prosíme občany nejen 
této lokality, aby měli své psy pod kontrolou, a to 
nejlépe na vodítku. 

Pokusme se tedy chovat k přírodě ohleduplně, dle 
zákonných ustanovení o myslivosti, lesích a ochraně 
přírody a krajiny, a mějme na paměti, že i volně 
pobíhající pes už tím, že ruší rodiče od jejich mláďat, 
může způsobit zvěři i ptákům stres či následná 
utrpení. Zejména na jaře a zkraje léta bychom měli 
respektovat období odchovu mláďat a dopřát přírodě 
klid! 

Na pozoru se musejí mít i řidiči, neboť právě v tomto 
období si především srnčí zvěř hledá svá teritoria 
a dost často přebíhá silnice. 
Děkují moravanští myslivci.

Myslivost, LuckyCats

LuckyCats je azyl (útulek) pro kočky v Ostopovicích. 
Zajišťuje odchyt, veterinární péči, socializaci a především hledání 
nových domovů pro toulavé a opuštěné kočky z okolí.  
Na www.luckycats.cz  koukněte na naše kočičky k adopci. 

Oceníme jakýkoli příspěvek na našem transparentním účtu 
2701178054/2010. Děkujeme.



Do konce florbalové sezóny zbývá už jen pár měsíců, 
ale naše florbalová mládež i dospělí stále tvrdě 
pracují na podáních těch nejlepších výkonů. Své 
nejlepší taneční výkony předvedli florbalisté 
(a hlavně jejich rodiče) na druhém ročníku našeho 
TROOPERS Plesu, který se opět uskutečnil 
v Tuřanech, ale my vás už nyní můžeme navnadit 
na třetí ročník, který se s největší pravděpodobností 
uskuteční v našich domovských Moravanech. Naše 
Moravanská ratolest se také snaží. Od září jsme 
s našimi hráčkami a hráči z Moravan absolvovali 
celkem 18 turnajů, 140 hodin tréninků a jejich počet 
vzrostl na celkem 50 malých florbalistů. Chtěli 
bychom poděkovat trenérům za jejich čas a rodičům 
za podporu svých dětí. 

Starší mládežnické kategorie se do konce sezóny také 
nudit nebudou. Naši dorostenci se pilně připravují 
na začátek PLAY-OFF, ve kterém se pokusí obhájit 
svůj loňský, historicky první, postup do 2. kola 
nadstavbové části, kdy porazili Brněnské Gullivers 
v napínavém derby. Do PLAY-OFF nastoupí 
dorostenci v nových mládežnických dresech, které 
pak od září obléknou všechny kategorie od starších 
žáků až po juniory. Ti se nachází v průběhu snad 
nejúspěšnější sezóny pro juniory v historii klubu. 
S pouhými dvěma 
prohranými zápasy se 
prozatím nacházejí 
na prvním místě tabulky 
a s největší 
pravděpodobností tak 
budou hostit finále 2. ligy 
juniorů na domácí hale 
v Tuřanech. A to 21. dubna. 

A-tým mužů ukončil sezónu v napínavém souboji 
čtvrtfinále PLAY-OFF Národní ligy, ve kterém se 
utkal s Florbalem Náchod. Série, která začala na 
domácí půdě soupeře, byla ukončena prohrou na 
nájezdy na domácím utkání v Tuřanech. Chtěli 
bychom touto cestou poděkovat všem fanouškům, 
kteří si našli čas přijít naše muže podpořit na některý 
ze zápasů a pomohli nám tak dostat se jak nejdál to 
jen šlo. 
Společně jsme #rodinatroopers! 
Jan Vlach za marketingovou komunikaci TROOPERS

Sport - TROOPERS



Moravanské listy I. / 2024 vychází čtvrtletně. Zdarma vydává obec Moravany, náklad 1300 ks. 
Ev. č. MK ČR E 10110. Tisková komise: Anna Dytrtová, Michaela Pánková, Klára Tomancová. 
E-mail do redakce a pro nekomerční inzerci: moravanskelisty@seznam.cz. 

Realizace: funprint.eu


		2024-03-13T23:45:17+0100
	Preflight Ticket Signature




